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У КПІ імені Ігоря Сікорського завер-
шився XII Міжнародний фестиваль 
Sikorsky Challenge 2023. Він тривав 
чотири дні — з 24 по 27 жовтня, на 
один день довше, ніж це було у по-
передні роки. Пояснення просте: 
Фестиваль давно вийшов за рам-

ки на тільки університету, регі-
ону, а й України. І не вперше з ін-
ших країн на Фестиваль привозять 
свої проєкти його учасники.  Але 
нинішнього року число закордон-
них партнерів, представників іно-
земних університетів, організацій 
та компаній, учасників стартапів 
було стільки, що розгляду позакон-
курсних міжнародних грантових 
проєктів та стартапів  іноземних 
організацій — партнерів Sikorsky 
Challenge Ukraine було відведено 
окремий день. 

У перший день Фестивалю від-
бувся Міжнародний форум «Ін-
тернаціональна підтримка інно-
ваційної трансформації України». 
Про нього — далі. За подіями цьо-
горічного Фестивалю можна бу-
ло спостерігати з 19 країн світу: 

від Австралії, Японії та  США — до 
Швеції, Іспанії й Португалії. 

Під час Фестивалю працювали 
три панельні дискусії: «Інновації 
в оборонно-промисловому комп-
лексі у воєнні та післявоєнні часи», 
яку модерував Юрій Єхануров; 
«Вирішення проблем розвитку Ін-
новаційної екосистеми Sikorsky 
Challenge Ukraine воєнного та піс-
лявоєнних часів», яку модерувала 
Інна Малюкова, та «Впроваджен-
ня в Україні сучасних технологій 
протезування та реабілітації лю-

дей, постраждалих під час війни», 
її модерував Віталій Пасічник. 

І все ж, головними героями фо-
руму були ініціатори й розробни-
ки проєктів, стартапи. Адже цьо-
го року він присвячений саме 
тим, хто не тільки донатить, а й 
створює власні проєкти, спрямо-
вані на підтримку Збройних Сил 
України й — на оновлення на-
шої країни після перемоги. Цьо-
горіч на Фестиваль зареєструва-
лося (офлайн і онлайн) 860 учас-
ників. На конкурс інноваційних 

стартап-проєктів було подано 200 
заявок. Експерти відібрали з них 
130 проєктів.

Як і завжди у такі дні, на Фести-
валі (та в усьому студентському міс-
течку КПІ) панувала піднесена ат-
мосфера творчості, зацікавленос-
ті новими технологічними ідеями 
та здобутками конкурсантів. Біля 
стендів, розташованих неподалік 
входу, у великому залі, де відбува-
лися засідання, обговорення, пре-
зентації та голосування, зупиняли-
ся такі ж автори проєктів, органі-
затори, інвестори, представники 
підприємств, інноваційних компа-
ній і просто зацікавлені люди. 

На відкритті Фестивалю чима-
лу групу представників виконав-
чої влади очолила віцепрем’єр-
міністр, міністерка з питань ре-
інтеграції тимчасово окупованих 
територій України Ірина Верещук. 
Разом з нею відвідали Фестиваль 
та звернулися з вітальними слова-
ми заступники міністрів економі-
ки, з питань стратегічних галузей 
промисловості, цифрової транс-

формації, директор Українського 
фонду стартапів Павло Карташов.

«Хайтек-технології — це те, що 
допоможе в майбутньому відно-
вити нашу державу, зробити її 
розвиненою, — сказала у висту-
пі  Ірина Верещук. — І тут необхід-
на синергія у співпраці: держави, 
яка має величезний запит на ін-
новації і технології, і тих, хто має 
золоті мізки й золоті руки». 

Ірина Верещук запевнила, що 
за підсумками Фестивалю в уря-
ді відбудеться нарада, на якій іти-
меться про розробки, представ-
лені на Фестивалі, під особливий 
контроль будуть узяті ті з них, які 
вже пройшли випробування і го-
тові до масштабного впроваджен-
ня. «А деякі вже й зарекомендува-
ли себе на полі бою, рятуючи ти-
сячі життів наших військових», 

— зазначила вона.

Фото Тані КРЕСАН,  
Валерія ПИЧКА та  
Дмитра ШУЛІКІНА 
Продовження на 4-й стор.

XII Міжнародний фестиваль 
Sikorsky Challenge 2023 відбувся!
Робота над проєктами, ідеями та розробками триває
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Інновації потрібні 
бізнесу, містам і країні
Навчання підприємництва так 
само важливе, як і навчання 
технічних наук: без цього на-
віть дуже талановитий  
інженер не досягне успіху.

СЬОГОДНІ В НОМЕРІ
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Цивілізаційна війна. 
Уроки для всіх
росія веде війну не проти 
України, вона веде цивіліза-
ційну війну проти всього де-
мократичного світу.
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Захищена лінія 
зв’язку, університет у 
смартфоні і платформа 
для ветеранів 
Під час фестивалю було  
представлено одразу кілька  
цифрових рішень для закла-
дів вищої освіти загалом  
і для студентів зокрема.

Наука для фронту  
і тилу
Із балістичного бетону  
можна буде навіть робити у 
нових житлових будівлях  
кімнати-укриття за  
ізраїльським зразком. 



ВИПРОБУВАННЯ

Війна. Вистояти і перемогти
Продовжуємо хроніку українського спротиву
25 вересня. Порахували, 
пораділи
З’явилася інформація щодо кіль-
кості російських офіцерів, які заги-
нули в штабі Чорноморського фло-
ту росії. У результаті ракетної ата-
ки українських військ загинули 34 
офіцери.

До зими готові. Україна нако-
пичила у газосховищах понад 15 
млрд кубометрів «блакитного па-
лива». Група «Нафтогаз» розрахо-
вує пройти опалювальний сезон 
завдяки газу власного видобутку, 
про це повідомив Олексій Черни-
шов, голова правління НАК «На-
фтогаз України».

Гарні новини. Володимир Зе-
ленський підтвердив прибуття 
танків Abrams до України. «Хоро-
ші новини від міністра [оборони 
Рустема] Умєрова. «Абрамси» вже в 
Україні й готуються підсилити на-
ші бригади. Вдячний союзникам за 
виконання домовленостей», — за-
значив Зеленський.

 26 вересня. Звільнити від мін
Австрія ухвалила рішення про ви-
ділення двох мільйонів євро для гу-
манітарного розмінування в Укра-
їні. Про це повідомив президент 
Національної ради Австрії Воль-
фґанґ Соботка під час візиту до Ки-
єва. Ця допомога надзвичайно важ-

лива, адже замінованими в Украї-
ні на сьогодні залишаються 174 тис. 
кв. км, на очищення замінованих 
територій потрібно буде витрати-
ти понад 37 млрд доларів. За дани-
ми ДСНС, з початку широкомасш-

табного вторгнення на вибухівці 
підірвалися 780 людей, з яких 251 

— загинули.
Допомога цивільним. Норвегія 

виділила додатково 1 мільярд нор-
везьких крон (92,5 млн доларів) для 
забезпечення українців життєво 
важливою допомогою. «Мирне на-
селення України дуже постражда-
ло внаслідок жорстокої війни росії. 
Зусилля українського народу про-
тистояти щоденним нападам на 
цивільну інфраструктуру — героїч-
ні. Їм потрібна наша допомога, щоб 
пережити ще одну зиму війни», — 
сказала міністерка закордонних 
справ Норвегії Аннікен Гюітфельдт.

27 вересня. «Знаєш — скажи!»
У рамках запропонованого Воло-
димиром Зеленським плану дій 
Bring Kids Back UA почалась інформ-

кампанія  «Знаєш — скажи!». Кам-

панія спрямована на мотивування 
людей, які проживають на терито-
рії росії, протидіяти примусовій де-
портації українських дітей і сприя-
ти поверненню їх на Батьківщину. 
Інформаційну кампанію реалізує 
телеканал FREEДОМ у партнерстві 
з уповноваженою Глави держави з 
прав дитини та дитячої реабіліта-
ції і Ювенальною поліцією.

Залізний захист. Прем’єр Де-
нис Шмигаль повідомив, що до зи-
ми ППО України буде посилена, 
щоб захистити енергетичну інфра-
структуру. За його словами, країна 
готує такий захист, «якого ніхто у 
світі досі не робив».

Красиво горить у підмосков’ї.   У 
ніч на 27 вересня у підмосков’ї про-
гриміли вибухи та почалася по-
жежа в районі воєнного аеродро-
му «Чкаловський». російські те-

леграм-канали пишуть, що чули 
звуки дронів. Нагадаємо, що неві-
домі партизани  за тиждень до цьо-
го влаштували підрив і пошкоди-
ли два літаки й один гелікоптер на 
цьому аеродромі.

28 вересня. Для нашої 
«оборонки» 
Німецький збройовий концерн 
Rheinmetall підтвердив, що дістав 
від Федерального антимонопольно-
го відомства Німеччини дозвіл на 
створення спільного підприємства 
з концерном «Українська оборонна 
промисловість» (колишній «Укробо- 
ронпром»). Спільне підприємство 
базуватиметься в Києві та опікува-
тиметься сервісом і технічним об-
слуговуванням, а також збиранням, 
виробництвом і розробленням вій-
ськових транспортних засобів.

Механізм захисту продовжи-
ли. Країни ЄС на рівні міністрів 
внутрішніх справ домовились 
продовжити механізм тимчасово-
го захисту для біженців з України 
на один рік — з 4 березня 2024 ро-
ку до 4 березня 2025 року. Про це 
повідомляє «Європейська правда» 
з посиланням на пресслужбу Ра-
ди ЄС. 

Що на Донеччині і Запоріжжі? 
Українські захисники закріплю-

ються на рубежах біля села Вербове 
Запорізької області, російські оку-
панти — стоять в обороні. На Бах-
мутському напрямку українські 
захисники успішно відбили атаки 
противника в районах Григорівки, 
Кліщіївки та Андріївки Донецької 
області, а на Авдіївському — в ра-
йоні Первомайського. 

29 вересня. ЗАЕС — під 
контроль України 
Генеральна конференція МАГАТЕ 
схвалила резолюцію, яка вимагає 
від рф негайного виведення всього 
військового та іншого неуповнова-
женого персоналу із ЗАЕС і повер-
нення станції під повний контроль 
компетентних органів України. До-
кумент також містить вимогу на-
дати можливість МАГАТЕ забез-
печувати безпечне та захищене 
функціонування станції, а також 

— здійснювати ефективне та дієве 
впровадження гарантій безпеки.

Чи видохся ворог? Фахівці Інсти-
туту вивчення війни констатують, 
що останнім часом росіяни знизи-
ли темпи наступальних дій на лінії 
Куп’янськ-Сватове-Кремінна.

На кіберфронті. Агентство США 
з міжнародного розвитку USAID і  

Мінцифри запускають гранти на 
розроблення проєктів з кіберза-
хисту загальною сумою 500 тисяч 
доларів. Рішення, які запропону-
ють розробники, мають протидія-
ти російським хакерським атакам, 
захищати українські інформацій-
ні ресурси та посилювати світову 
кібербезпеку. 

30 вересня. Форум оборонних 
індустрій 
Під час першого Форуму оборонних 
індустрій представники вітчизня-
ного ВПК продемонстрували іно-
земним партнерам високий рівень 
виробництва і, як результат, укла-
ли 20 спільних угод різного рівня. 
Про це поінформував міністр з пи-
тань стратегічних галузей промис-
ловості України Олександр Ками-
шін, повідомляє Укрінформ.

На тому ж Форумі прем’єр-
міністр України Денис Шмигаль за-
явив, що від російських обстрілів 
постраждало 37 підприємств обо-
ронної промисловості України. За-
раз уряд опрацьовує додаткові про-
позиції щодо їхнього відновлення.

Очистили 10 тисяч гектарів. 
За інформацією нашого Геншта-
бу, усього від початку повномасш-

табної війни групи розмінуван-
ня підрозділів командування ЗСУ 
очистили від вибухонебезпечних 
предметів близько 10 тисяч  га сіль-
ськогосподарських угідь. 

1 жовтня. Підтримка ЄС — 
постійна
Високий представник ЄС із закор-
донних справ і політики безпеки 
Жозеп Боррель на пресконферен-
ції в Києві заявив, що європейська 
підтримка України є постійною та 
структурованою і не залежить від 
перебігу бойових дій. Він також за-
значив, що наступальні дії усклад-
нює щільне мінування, але водно-
час наголосив, що ЄС стикається 
з екзистенційною загрозою, тому 
підтримка України «не залежить 
від одного дня».

Підземна школа. У Харкові по-
будувати першу в Україні підзем-

ну школу, яка відповідатиме найсу-
часнішим нормативним вимогам 
до захисних споруд. Таке укриття 
дасть змогу продовжити безпеч-
не очне навчання тисячам харків-
ських дітей навіть під час ракетних 
загроз. Про це у телеграмі розповів 
мер міста Ігор Терехов. 

Чергова атака. росія завдала 
чергового удару по Україні, застосу-
вавши близько 40 «шахедів» з пів-
денного напрямку. Силами та за-
собами протиповітряної оборони 
знищено 30 ворожих БпЛА у ме-
жах Одеської, Миколаївської та Він- 
ницької областей.

2 жовтня. Вдала робота 
«Армії дронів»
Українська «Армія дронів» мину-
лого тижня уразила рекордну кіль-
кість російської артилерії. Про це у 
телеграмі повідомив віцепрем’єр-
міністр цифрової трансформації 
Михайло Федоров. У росіян — мі-
нус 69 гармат і 17 самохідних ар-
тилерійських установок. «Більше 
ураженої арти —  менше снаря-
дів по позиціях наших військових 
та прифронтових містах», — додав 
віцепрем’єр. 

У cмоленську — бавовна. Вна-
слідок удару по cмоленському авіа-
ційному заводу порушено процес з 
виробництва ракет Х-59 різних мо-
дифікацій. Згідно з даними нашо-
го ГУР, три з чотирьох дронів влу-
чили в ціль, завдавши значних 
пошкоджень виробничим потуж-

ностям військового підприємства 
держави-агресора.

Ситуація на Запоріжжі. Фахів-
ці Інституту вивчення війни нази-
вають ситуацію на південь від Ро-
ботиного, що в Запорізькій облас-
ті, нестабільною, тактично вона 
складна і динамічна, оскільки важ-

ливі польові укріплення кілька ра-
зів переходили з рук в руки.

3 жовтня. Якщо завтра 
блекаут
Міністерство внутрішніх справ за-
твердило план дій на випадок дов-
готривалих відключень електро-
енергії. Про це  міністр внутріш-

ніх справ Ігор Клименко повідомив 
за підсумками засідання Коорди-
наційного штабу. Так, МВС вбачає 
своєю функцією не лише посиле-
не патрулювання груп поліції, але 
й забезпечення генераторами ме-
дичних закладів та об’єктів кри-
тичної інфраструктури, функціону-
вання Пунктів незламності тощо.

Український фонд. Європей-
ський парламент проголосував за 
резолюцію з перегляду бюджету 
Євросоюзу на 2021–2027 роки, яка, 
зокрема, передбачає  створення 
спеціального Українського фонду 
в 50 мільярдів євро. Про це повідо-
мляє «Європейська правда» з поси-
ланням на Європарламент. 

Нічна атака. Вночі наші Пові-
тряні сили збили 29 із 31 «шахеда» 
і крилату ракету, які окупанти  за-
пустили по Україні. 

4 жовтня. Освітні рани війни  
Загальна сума прямих задокумен-

тованих збитків, завданих інфра-
структурі України через повно-
масштабне вторгнення росії, ста-
ном на вересень зросла до $151,2 
млрд. Про це йдеться у повідо-
мленні Київської школи економі-
ки. Сфера освіти, за оцінками екс-
пертів проєкту KSE Institute «Росія 
заплатить», є однією з найбільш 
постраждалих. На початок верес-
ня 2023 року цій сфері завдано 
внаслідок війни збитків на $10,1 
млрд. Загальна кількість пошко-
джених та зруйнованих освітніх 

обʼєктів уже перевищує 3,5 тися-
чі, серед них — понад 1,7 тисячі 
закладів середньої освіти, понад 
тисяча — дошкільної, 586 — ви-

щої освіти.
Рада Україна — НАТО. У сто-

лиці Бельгії в середу відбулось за-
сідання Ради Україна — НАТО 
для виконання рішень Вільнюсь-
кого саміту. Про це повідомила 
віцепрем’єрка з європейської та 
євроатлантичної інтеграції Ольга 
Стефанішина. За її словами, на Ра-
ді Україна — НАТО українська сто-
рона представила оновлений план 
політичних, безпекових та обо-
ронних реформ, пов’язаних з онов-
леною Річною національною про-
грамою — інструментом контролю 
за відповідністю України членству 
в Альянсі. 

5 жовтня. Теракт у Грозі
росіяни здійснили черговий жах-
ливий теракт — вдарили по кафе в 
селі Гроза Харківської області раке-
тою «Іскандер-М», коли там поми-
нали військовослужбовця, якого 
перепоховали у рідному селі. Заги-
нули 59 людей, серед них восьми-
річна дитина. Це наймасовіший 
злочин росіян на Харківщині за час 
війни.

Як наші у Криму працювали. 
Головне управління розвідки Мі-
ністерства оборони України опри-
люднило декілька відео спецопе-
рації на території тимчасово оку-
пованого Криму. Як розповіли у 
відомстві, розвідники підрозділу 
спеціального призначення «Артан» 
ГУР МО України висадились на за-
хідному узбережжі півострова, а 
також на Тендрівській та Кінбурн-
ській косах.

Робота IT-армії. Тривають бої і на  
кіберфронті. Як розповів віцепре-
м’єр-міністр цифрової трансформа-
ції Михайло Федоров, ІТ-армія ак-
тивно працює, майже щодня ро-
сійські сайти виходять з ладу, дані 
витікають, а робота держустанов 
паралізується. Один з останніх кей-
сів — зупинка найбільших аеро-
портів рф. Зокрема, наші хакери 
зламали російську систему броню-

вання авіаквитків Leonardo.

6 жовтня. Збільшення 
оборонних видатків
Верховна Рада України ухвалила 
в другому читанні законопроєкт 
№ 10038 про збільшення видатків 
держбюджету 2023 року на 322,6 мі-
льярда гривень. Левову частку цих 
видатків — 211 мільярдів — буде 
спрямовано Міноборони.

Кроки для посилення ППО. Пре-
зидент України Володимир Зелен-
ський у своєму зверненні заявив, 
що Україна повністю усвідомлює, 
що цієї зими російські терористи 
будуть знову намагатися знищи-
ти нашу енергосистему. За його 
словами, у відповідь наша країна 
робить ще більше кроків для по-
силення ППО та співпраці з парт-
нерами заради стійкості енергети-
ки. Зокрема цього тижня домови-
лись із Німеччиною щодо передачі 
Україні ще однієї батареї Patriot, а з 
Іспанією — про додаткові системи 
ППО Hawk.

За повідомленнями Генерального штабу ЗСУ та інформагентств 
(Продовження в наступному номері)
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АКТУАЛЬНА ТЕМА 

Яких ілюзій має позбутися світ, 
яку роль у сучасних реаліях віді-
грають освіта і релігія та які 
масштаби екоциду, що відбува-
ється в Україні? Під час круглого 
столу в Українському держав-
ному університеті імені М.П. 
Драгоманова, який організували 
Федерація всесвітнього миру 
України та Українська Рада Миру, 
в обговоренні цих питань взяли 
участь науковці, освітяни, діячі 
культури, дипломати, представ-
ники громадських організацій 
України, делегація представників 
ФВМ та представники організацій 
при ООН.

Голова Української Ради Миру, рек-
тор КПІ ім. Ігоря Сікорського Ми-
хайло Згуровський у своєму висту-
пі, що поклав початок обговорен-
ню актуальних проблем, зауважив, 
що сьогодні важливо розуміти, чо-
му не запрацювали міжнародні за-
побіжники безпеки, а також ви-
окремив 5 уроків, які надала нам 
нова геополітична ситуація у світі. 
(Повністю текст виступу М. Згуров-
ського — за покликанням https://
svit.kpi.ua/2023/11/04/пять-уроків-
для-світу-і-для-україни/).

Далі може настати черга 
Європи 
Перший урок — зроблено потуж-

ний замах на парадигму нового 
справедливого світу, яка була за-
снована у 1945 році Ялтинською 
Декларацією.

Другий — ООН в особі Радбезу не 
здатна далі розв’язувати пробле-
ми, що руйнують світовий порядок 
і не здатна виконати своє найваж-

ливіше завдання — гарантувати 
збереження миру. «Неможливість 
ухвалювати важливі рішення при-
таманна також і Європейському 
Союзу та ОБСЄ», —  додав Михайло 
Згуровський. 

Третій урок — сьогодні дедалі 
гучніше звучить ядерний шантаж 
росії. На думку очільника УРМ, це 
чіткий сигнал усьому світу про те, 
що росія веде війну не лише проти 
України, вона розпочала цивіліза-
ційну війну проти демократично-
го світу. 

Четвертий урок — санкції ко-
лективного Заходу проти росії не 
спрацювали,  рф змогла збільшити 
свій воєнний бюджет, а досліджен-
ня вказують на спроможність росії 
підтримувати воєнні дії на попере-
дньому рівні протягом наступних 
4–5 років.

П’ятий урок — колективний 
Захід надає дозовану, обмежену 
військову і політичну допомогу 
Україні, сподіваючись, що москва, 
задовільнившись захопленням час- 
тини України чи навіть повним 
знищенням української держави й 
нації, дасть спокій демократично-
му світові. 

У цьому контексті Михайло Згу-
ровський нагадав про статтю го-
ловнокомандувача Збройних 
Сил України Валерія Залужного 
у тижневику  «Економіст», в яко-
му  йдеться про те, що війна набу-
ває позиційного, затяжного харак-
теру. «Виходячи з багаторазової пе-
реваги росії в ресурсах, у війні на 
виснаження, Україну в перспекти-
ві двох-трьох років незворотно че-
кає поразка, — додав голова Укра-
їнської Ради Миру. — Далі може 
настати черга країн Європи, із ще 
більшими людськими втратами й 
руйнуваннями».

Консенсус і замкнуте коло 
Окрім уроків, у своєму виступі Ми-
хайло Згуровський окреслив і по-
дальші можливі дії світової спіль-
ноти, спрямовані на збереження і 
захист миру на Землі. 

По-перше, пропозиція Президен-
та Зеленського і деяких інших сві-
тових лідерів реформувати ООН, 
забравши право вето в агресора, є 
єдино можливим шляхом повер-
нення цій організації реального 
статусу гаранту миру у світі. 

По-друге, на думку очільни-
ка УРМ, Євросоюз і ОБСЄ також 
мають позбутись консенсусу як 
обов’язкової умови для ухвалення 
всіх рішень на користь голосуван-
ня більшості країн. 

— Звісно, за такі реформи мають 
проголосувати росія в ООН та Угор-
щина і Словаччина в ЄС, на що во-
ни очевидно не підуть, — зауважив 
Михайло Згуровський. — Виникає 
замкнуте коло. Тоді світ постане 
перед необхідністю радикальних 
змін глобальної архітектури безпе-
ки: країни, які не погоджуються зі 
злом, мають залишити «старі», не 
здатні зупинити війну організації, 
як-от ООН, і створити нові.

Як закінчити війну в Україні? Чи 
можливо це зробити на полі бою, чи 
проблему можна вирішити дипло-
матичним шляхом за нових геопо-
літичних обставин? Чи існує ідеоло-
гічна основа такого врегулювання? 
Якщо так, то яка вона? За словами 
голови УРМ, такі самі запитання ви-
никають і стосовно війн та зброй-
них конфліктів на Близькому Сході, 
в Ємені, Ефіопії — усього у 20 куточ-
ках світу. «Стає зрозумілим, що затя-
гування цих пожеж веде до їхньої 
глобалізації, — наголосив Михайло 
Згуровський. — Людство постало пе-
ред новим викликом — пошуком но-
вої, дієвої архітектури безпеки». 

Голова Федерації всесвітнього 
миру Європи Жак Маріон у своєму 
виступі прокоментував момент що-
до інституційної неспроможності 
ООН з виконання її завдань щодо 
збереження миру. За його словами, 
фундаментальною проблемою є до-
мінування національного егоїзму 
над метою всієї організації, ця про-
блема є актуальною і для ЄС. 

Українська освіта витримала 
іспит 
Одна з панелей круглого столу була 
присвячена темі освіти. Як ішлося 
у виступі президента Національної 
академії педагогічних наук України, 
члена Президії УРМ Василя Креме-
ня, реалії російсько-української вій-
ни слід враховувати не лише в по-
всякденному житті українців, а й у 
стратегічних вимірах розвитку сус-
пільства і держави, зокрема у форму-
ванні суспільної свідомості та світо-
глядної  позиції українців, передусім 

дітей і молоді. І це завдання, за слова-
ми очільника НАПН, вирішиться на-
самперед в освітній діяльності.

Василь Кремень зупинився на іс-
торичних коренях та геополітичних 
причинах російсько-української вій-
ни. За його словами, в їхній основі —  
споконвічний російський шовінізм і 
гегемонізм, невизнання права інших 
націй на самовизначення, а україн-
ців — взагалі на існування.  

На думку очільника НАПН, керів-
ництво рф демонструє нерозумін-
ня сутності нинішнього цивіліза-
ційного поступу, виявляє намаган-
ня повернути суспільний розвиток 
з XXI століття у ті далекі часи, коли 
міць держави визначалась зайня-
тою територією і кількістю насе-
лення. «Водночас нині міць держа-
ви має інше підґрунтя — розвиток 
людини, освіти, науки, освіченість 
націй, здатність до інноваційно-
го розвитку тощо», — зауважив Ва-
силь Кремень. 

Ще один акцент, який зробив пре-
зидент НАПНУ — російсько-україн-
ська війна є не тільки жорстоким ви-
пробуванням для українського на-
роду, а й лакмусовим папером для 
оцінювання стану речей у різних 
сферах суспільного життя, зокрема в 
освіті. На його думку, українська осві-
та з честю  витримала цей іспит.

— По-перше, за короткий істо-
ричний час існування незалежної 
української держави завдяки на-
самперед освіті підготовлено міль-
йони патріотів, які з перших днів 
війни виступили на захист своєї 
Батьківщини, — зауважив Василь 
Кремень. — По-друге, наші воїни 
успішно опановують багато зраз-
ків закордонної зброї та техніки, 
чим демонструють високий рівень 
власної освіченості, а відповідно — 
й рівень нашої освіти. По-третє, за-
вдяки нашим освітянам система 
функціонує всупереч війні, і наші 
діти мають змогу навчатися.

Голова Федерації всесвітнього ми-
ру Центральної Європи Дітер Шмідт 
погодився з тезою, що наслідки вій-
ни виходять далеко за межі Украї-
ни. Він зауважив, що це тривожний 
дзвінок і водночас причина для за-
хідних суспільств об’єднатись на-
вколо демократій і замислитись про 
власні недоліки. «Російське втор-
гнення — це не лише «фізична ата-
ка» на територію України, — пере-
конаний Дітер Шмідт. — Це замах 
на основи християнства, заперечен-
ня основних цінностей людської гід-
ності. Народ України веде війну за 
справедливе і мирне суспільство». 

Коментуючи роль освіти, доктор 
Шмідт зауважив, що вона має силу 
трансформувати суспільство, розри-
вати шаблони, руйнувати бар’єри 
та розвивати повагу одне до одного.  
Він додав, що саме через освіту ми 
можемо культивувати нове поко-

ління людей, які мають знання і мо-
жуть вилікувати завдані «рани».

Голова Федерації всесвітньо-
го миру Чехії д-р Юрай Лайда  під-
готував спеціальну презентацію,  
на якій показав кадри: радян-
ські танки на вулицях Праги. Він 
був тоді студентом і на все життя 
запам’ятав «радянську демокра-
тію» на дулах танків. росія, за йо-
го словами, діє ще цинічніше і жор-
стокіше, ніж колишній Союз, і це 
повинні знати люди не тільки в Єв-
ропі, а й в усьому світі, підтримува-
ти і допомагати Україні. 

Томос поставив крапку 
Ще одна панель круглого столу бу-
ла присвячена сферам культури й 
релігії. У цьому контексті також ма-
ємо засвоїти кілька уроків. Яких са-
ме — розповів завідувач відділення 
релігієзнавства Інституту філософії 
ім. Г.С. Сковороди Національної ака-
демії наук України Олександр Саган.

 «У 1991 році після проголошен-
ня незалежності держава Україна 
зробила помилку в тому, що фак-
тично залишила одну з релігійних 
організацій як політичну, — заува-
жив Олександр Саган. — Це був ду-
ховний канал впливу. Радянський 
Союз розпався, але не розпалася 
московська патріархія. Вона зали-
шилася з’єднувальним ланцюгом і 
шансом на відтворення російської 
імперії. Цей шанс намагається сьо-
годні використати й путін. Канал 
прямого впливу на населення Укра-
їни був і інформаційним і вихов-
ним, тобто московська церква ви-
ховала в Україні людей, які взяли 
в руки зброю проти своєї держави».

Професор Саган переконаний, 
що набуття томоса завершило про-
цес політичної незалежності дер-
жави Україна. 

Однак українська православна 
церква московського патріархату 
як підрозділ  московської патріар-
хії й досі становить загрозу націо-
нальній безпеці України, адже мос-
ковська патріархія ще у 90-х роках 
минулого століття підписала угоди 
про співпрацю з усіма силовими 
структурами рф. 

Як констатував Олександр Саган, 
сьогоднішнє українське законодав-
ство не дозволяє очистити церкву 
від невластивих їй функцій, переду-
сім політичних. Навіть чинні норми 
донині не виконуються, зокрема, є 
пункт 7 статті 12 профільного Закону 
України «Про свободу совісті і релі-
гійні організації», який чітко вимагає 
від релігійних організацій вказувати 
свою юрисдикційну належність. «На 
сьогодні у нас є маніпуляція свідоміс-
тю вірян: вони не знають, чи зв’язана 
церква, до якої вони ходять, з мос-
ковською патріархією, — зауважив 
Олександр Саган. — Вони переконані, 
що ні, хоча і канони, і всі інші обста-

вини говорять, що це підрозділ мос-
ковської патріархії».

Одразу декілька учасників дис-
кусії констатували: російсько-укра-
їнська війна показала, що релігій-
ні організації України є надійним 
партнером держави, адже від почат-
ку широкомасштабного вторгнення 
активно долучились до допомоги бі-
женцям, до волонтерської роботи, 
виховання капеланів для підрозді-
лів українських Збройних Сил.  

У виступі керівника проєктів 
UNIDO ООН Афсара Ратора йшлося 
про міжрелігійний діалог як інстру-
мент досягнення миру, а релігійні 
лідери та інституції можуть бути 
медіаторами в конфліктах. У цьому 
контексті він навів приклади Руан-
ди, Мозамбіку й інших країн. Також 
він навів і приклади, коли релігій-
ні чвари ставали платформою для 
воєн. Від себе додамо: чи сприятиме 
міжрелігійний діалог досягненню 
миру в Україні — питання відкрите. 

В екосистем кордонів немає 
Майже два роки війни (не враховую-

чи вісім років агресії рф на Донбасі й 
анексії Криму) в Україні триває масш-

табний екоцид. Про серйозні еко-
логічні виклики, які постали перед 
Україною і не лише, йшлося у висту-
пі заступника голови Української Ра-
ди Миру з міжнародних питань, го-
лови МГО «Рада з екологічної безпе-
ки» Валерія Цибуха. Він констатував, 
що нині постає не лише питання еко-
логічної безпеки, а й нашого спільно-
го майбутнього з іншими країнами, 
адже кордонів у екосистем немає. 

Валерій Цибух навів статисти-
ку від нашого Міністерства екології 
та природних ресурсів: російським 
агресором за період повномасш-

табної війни нашій країні завда-
но збитків на суму 2,3 трлн грн. Від 
дій агресора під загрозою знищен-
ня опинились 2,5 мільйона гектарів 
природоохоронної мережі Європи, 
зокрема 20% площі всіх заповідних 
територій. А що вже казати про руй-
нування Каховського водосховища, 
наслідки якого важко передбачити. 

Ще один виклик, на якому ак-
центував Валерій Цибух, — тоталь-
не замінування території. Так, в 
Україні заміновано 30% території — 
це як дві Австрії. 

Нині неможливо обрахувати 
всю шкоду, якої завдала довкіллю 
агресія рф. Але можно точно ска-
зати — відновлення триватиме де-
сятки років, і тут без допомоги між-

народних партнерів, без зусиль 
широкої громадськості не обійтися. 

І це стосується усіх питань реа-
лізації Української Формули Миру, 
відновлення України, утверджен-
ня свободи і демократії у світі. Про 
це розповідали голова Асоціації 
шкіл Києва Тетяна Федунова, моло-
діжний посол миру  студентка Ксе-
нія Абрамович, представниця на-
ціональної комісії ЮНЕСКО Олена 
Штепа, а також голова Федерації 
всесвітнього миру Швейцарії Шан-
тал Комагата, котра з хвилюванням 
говорила про українських дітей, які 
перебувають зараз у Швейцарії, і 
про важливість міжкультурної ко-
мунікації, що збагачує кожного. 

Підсумовуючи, Михайло Згуров-
ський зауважив, що на круглому 
столі пролунали дуже важливі ме-
седжі, які показали поле для спів-
праці з колегами з ФВМ й інших 
миротворчих організацій.

Підготував Дмитро ШУЛІКІН 
Фото автора 

Цивілізаційна війна. Уроки для всіх

Учасники круглого столу: «російсько-українська війна. Уроки для Європи та світу»
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Інноваційна компонента —  
невіддільна частина 
університету
Головним на Міжнародному фору-
мі «Інтернаціональна підтримка ін-
новаційної трансформації України» 
був виступ ректора Київського полі-
технічного інституту імені Ігоря Сі-
корського, натхненника, творця і на-
укового керівника Інноваційної еко-
системи Sikorsky Challenge Ukraine 
Михайла Згуровського. Він коротко 
нагадав учасникам фестивалю істо-
рію створення SCU. Вона почалася з 
2006 року, коли Верховна Рада Укра-
їни ухвалила закон про науковий 
парк «Київська політехніка». «І від-
тоді це середовище стало невідділь-
ною частиною університету — як ін-
новаційна компонента», — зазна-
чив Михайло Згуровський. 

Він розповів, що КПІ працює ни-
ні за моделлю дослідницького уні-
верситету, об’єднуючи  освітню, 
дослідницьку й інноваційну скла-
дові. Завдяки залученню високо-
технологічного бізнесу, з яким 
пов’язано понад 30% навчальних 
планів і програм, до процесу підго-
товки інженерів, зросла вага інно-
ваційної компоненти. Нині в уні-
верситеті діють 67 визнаних у світі 
інженерних шкіл, 272 наукові гру-
пи, навчається понад 25 тисяч сту-
дентів, і в цьому інноваційному се-
редовищі щороку народжуються 
понад 100 нових стартапів.

Отже, підкреслив Михайло Згу-
ровський, ми створили повний 
цикл створення, вирощування і ви-
ведення на ринки стартапів,  які 
справді потрібні  високотехноло-
гічному ринку та суспільству. Прі-
оритетні напрями — оборона і без-
пека, хайтек і космос, біо- й екобез-
пека, логістика і транспорт. 

«Досягнувши за 17 років певних 
результатів, ми почали поширюва-

ти наші стартап-школи на всю Укра-
їну, відкрили їх у 25 університетах 21 
регіону України. Ідея полягала в то-
му, щоб навколо стартап-шкіл згур-
тувати місцеву владу, бізнес, наукові 
осередки, банки, фонди. І так посту-
пово об’єднати інноваційною ідеєю  
всю Україну, яка швидкими темпа-
ми переходитиме від сировинної 
низькотехнологічної до високотех-
нологічної економіки».

Поінформував Михайло Згуров-
ський і про мережу закордонних 
партнерів. Їх зараз 12 у 9 країнах 
світу. 4 — у США, по 2 — в Ізраїлі й 
Азербайджані, по одному  — в  Япо-
нії, Великій Британії, Німеччині й 
Польщі. «Це — наші представни-
цтва, і вони спільно з нами просу-
вають на ринки ті чи інші старта-
пи», — сказав він.

Від космічної — до програми 
реабілітації
Увага університету зосереджена 
нині на шести комплексних про-
грамах, які працюють на оборону й 
безпеку України,  зазначив ректор. 
Насамперед ідеться про сценарні 
аналітичні дослідження, які здій-
снює на замовлення Генштабу ЗСУ 
Інформаційно-аналітичний ситу-
аційний центр. Тут опрацьовують 
супутникові знімки, використову-
ючи штучний інтелект та аналіз 
великих даних для розпізнавання 
процесів і об’єктів на суші та на мо-
рі. Інший сценарій — коли Центр 
за чотири місяці до підриву Кахов-
ської ГЕС розробив варіанти зато-
плення території після ймовірного 
підриву рашистами греблі. Дослі-
дження допомогло на місцях в ор-
ганізації рятувальних операцій. І 
це лише окремі із завдань, які ви-
конує Інформаційно-аналітичний 
ситуаційний центр.

Наступна програма універси-
тету — космічна. КПІ має повний 
цикл створення і виведення в кос-

мос супутників класу CubeSat і мі-
кросупутників, підкреслив Михай-
ло Згуровський. За останні 9 років  
виведено в космос 3 дослідниць-
ких апарати. Це й рекордсмен се-
ред супутників — PolyITAN-1, який 
уже дев’ятий рік працює на орбі-
ті. І другий супутник PolyITAN-2 
SAU, призначений для обчислення 
концентрації атомарного кисню в 
термосфері Землі. А також назва-
ний на честь 30-річчя Незалежнос-
ті України PolyITAN-HP-30, на яко-
му проводиться експеримент із до-
слідження ефективності теплових 
труб як основного елемента термо-
стабілізації космічних апаратів.  

Наступного року плануєть-
ся вивести в космос спільний  
українсько-польський супутник  
PolyITAN-3-PUT .

«І ще є серія супутників, над яки-
ми й далі працюють фахівці, — 
продовжив ректор. — Це GraviSat 
для визначення параметрів кос-
мічної погоди, зокрема прогнозу-
вання землетрусів, BioSat для спо-
стереження за станом рослин у 
космосі. RadarSat — для спостере-
ження за Землею за допомогою 
радіоканалу».  

Михайло Згуровський познайо-
мив учасників Фестивалю також із 
програмами безпілотних й авіацій-
них комплексів. Зупинився й на 
комплексній програмі КПІ «Радіо- 
електронна боротьба. Радіоелек-
тронна розвідка. Кібербезпека». 

Університет має  потужну на-
укову школу і вже створив чима-
ло великих і важливих систем для 
держави. 

Активно працює в КПІ програ-
ма розмінування, використовуєть-
ся для цього й робототехніка. Ство-
рюється потужне інформаційне 
цифрове середовище, в якому на-
копичується інформація та коорди-
нуються дії щодо визначення, іден-
тифікації мін і небезпечних об’єктів 

різних класів. Застосовуються різні 
технології, дрони-детектори. Розмі-
нування відбувається за допомогою 
наземних рухомих роботизованих 
платформ, що забезпечені штуч-
ним інтелектом і можуть викону-
вати цілу низку функцій, включно 
зі знищенням,  транспортуванням 
і навіть з можливістю подальшого 
використання мін. 

Спільно з партнерами КПІ створює 
новітній центр протезування і реабі-
літації. Це ще одна програма. Фахівці 
використовують новітні методи, ко-
ли під особливості тієї чи іншої люди-
ни синтезується відповідний матері-
ал, а за допомогою 3D-друку створю-

ється необхідний елемент протеза. А 
далі відбувається реабілітація — як 
фізична, так і соціальна. Адже тут на-
магаються допомогти людині, щоб 
вона могла максимально використо-
вувати свій інтелектуальний потен-
ціал і свою освіту, повертаючись до 
нормального життя. 

Відбудуємо разом і краще
«За останній рік ми виконали 5 
комплексних міжнародних гран-
тових проєктів, що були спрямова-
ні на розвиток інноваційної куль-
тури в Україні», — зазначив Ми-
хайло Згуровський. 

Він назвав проєкт 4BIZ — про сти-
мулювання  «блакитної економіки» 
в Чорноморському регіоні (спіль-
но — Румунія, Болгарія, Туреччи-
на, Грузія, Україна). Проєкт про роз-
роблення методології організації і 
проведення конкурсів бізнес-ідей у 
семи цільових містах, що фінансу-
ється ЄС та урядом Німеччини, спря-
мований на розвиток міст Украї-
ни, навчання, консультаційну під-
тримку організаторів та учасників. 

У проєкті «Стійкість освіти: ста-
лий розвиток освіти та розширен-
ня співпраці для українських уні-
верситетів» беруть участь Швеція, 
Польща, Фінляндія, Україна (грант 

від Swedish Institute). Ще один про-
єкт виконується з університетом  
Шеффілду. Він називається «Відбу-
дуємо краще» і  спрямований на 
відбір кращих стартапів з України 
і просування їх у Великій Британії. 
На сьогодні є вже 10 таких проєктів. 

На розвиток інновацій у ЗВО 
спрямований і проєкт «Збільшення 
спроможності закладів вищої осві-
ти до підприємництва та інновацій 
в галузі штучного інтелекту та на-
ук про дані в охороні здоров’я». Су-
купність цих проєктів розширило 
мережу нашої співпраці з інозем-

ними партнерами.
«XI Фестиваль Sikorsky Challenge 

був присвячений повоєнній інно-
ваційній трансформації України, —
зазначив Михайло Згуровський. — 
Ми беремо вузький сегмент, хочемо 
зробити свій внесок у хайтек, у пе-
ретворення країни з низькотехно-
логічної, сировинної у високотехно-
логічну. На зразок Сінгапуру, Ізраї-
лю, Об’єднаних Арабських Еміратів, 
Південної Кореї, інших країн, які ко-
лись перебували в такому ж стані, 
як і ми тепер, але трансформували-
ся до розвинених країн». 

«Створити модель високотехно-
логічної економіки України та під-
вищити обороноздатність держа-
ви й наблизити перемогу — мрія 
усіх причетних до Всеукраїнської 
інноваційної екосистеми Sikorsky 
Challenge та учасників XII Міжна-
родного фестивалю інноваційних 
проєктів Sikorsky Challenge 2023», 
— підкреслив ректор КПІ. 

…Традиційно головною подією 
Фестивалю став конкурс інновацій-
них стартап-проєктів, яке оцінюва-
ло Міжнародне журі. У ньому взяли 
участь 16 команд з України, а також 
поза конкурсом були представле-
ні проєкти з 5 іноземних країн: Ні-
меччини, Португалії, Іспанії, Японії 
та США. Переможці визначалися у 
секціях: «Авіація і космос», «Інфра-
структура та промисловий хайтек», 
«Біомедична інженерія та здоров’я 
людини», «Енергетична та еколо-
гічна безпека, «зелена» енергети-
ка», «Інформаційні технології, циф-

рова країна, кібербезпека». 
Наші кореспонденти в ці дні пра-

цювали на різних майданчиках, 
про що й розповідають на стор. 5–8.

Лариса ОСТРОЛУЦЬКА

СТРАТЕГІЧНИЙ ВИМІР

Рятувати життя і здоров’я 
наших воїнів допоможуть п’ять 
медичних спецавтомобілів швид-
кої допомоги. Передання машин 
Збройним Силам України — черго-
вий захід у межах соціального 
проєкту «Українська місія Ігоря 
Вітенька», до якої долучилась 
волонтерська спільнота Бельгії 
на чолі з графом Рено Де Керк 
Гхове.  Організаційну підтримку 
надали МГО «Рада з екологічної 
безпеки» і Українська Рада Миру. 
Церемонія відбулась у КПІ на 
площі біля пам’ятника Ігорю 
Сікорському — під час проведення 
ХІІ Фестивалю Sikorsky Challenge.    

Передання «швидких» відбувається 
в КПІ вже вдруге. Попередні чотири 
реанімобілі було передано 5 травня. 

Ігор Вітенько — українець, по-
над 20 років живе в Бельгії. Лікар 
за професією, є одним із небагатьох 
офіційно визнаних у Бельгії фахів-
ців з лікування ран. Практикує у лі-
карні Яна Палфійна в місті Гент.

Після 24 лютого 2022 року пан Ігор 
практично одразу приїхав до Украї-
ни, де прооперував у важких умо-
вах кілька сотень поранених бій-
ців, чим суттєво зменшив кількість 
ампутацій кінцівок. Окрім того, він 
підготував понад 150 лікарів і мед-
сестер, навчивши їх нових методів 
лікування ран, щоб вони могли по-
ширювати ці знання по всій Україні. 

Загальна сума допомоги, надана за 
участі пана Ігоря, оцінюється в суму 
близько 3,5 мільйона євро. А за цими 
цифрами — 58 фур з вантажем медич-
ного призначення, 73 машини швид-
кої допомоги для ЗСУ, обладнання для 
УЗД, рентген-апарати й апаратура для 
гемодіалізу, медичні ліжка, інвалідні 
візки, медикаменти тощо. 

Завдяки цій допомозі в міській лі-
карні Херсону було відкрито повно-
цінне гемодіалізне відділення та ка-
бінети в реабілітаційних центрах 
міста. Створено декілька центрів ре-
абілітації. А в Харкові, як розповів 
радник начальника місцевого гар-
нізону Анатолій Бутенко, в одному з 

таких центрів уже пройшли реабілі-
тацію 6 тисяч військовослужбовців. 

— Ще на початку повномасштаб-
ного вторгнення я визначив одним з 
пріоритетів діяльності фонду швид-
ку евакуацію поранених, — розповів 
Ігор Вітенько. — До цієї місії своїми 
донатами долучилися сотні бельгій-
ців, зокрема й мої колеги-лікарі.   

На церемонію передання ма-
шин ЗСУ прибули й семеро грома-
дян Бельгії, які долучились до заку-
півлі «швидких». Вони приїхали до 
України у складі делегації Міжна-
родної громадської організації «Ра-
да з екологічної безпеки» у Королів-
стві Бельгія, яку очолює граф Рено 
Де Керк Гхове. Виступаючи перед 
присутніми, він висловив підтрим-

ку від імені бельгійців українсько-
му народу, який відстоює свободу і 
незалежність своєї країни.

Ігор Вітенько, який також є пред-
ставником МГО «Рада з екологічної 
безпеки» у Королівстві Бельгія, з хви-
люванням підтвердив: «Бельгія — ма-
ленька країна, але з великим серцем».  

Після передачі ключів і докумен-
тів на автомобілі військовослуж-

бовцям ЗСУ голова Української Ра-
ди Миру Михайло Згуровський ого-
лосив  рішення Президії УРМ про 
нагородження Ігоря Вітенька По-
чесною відзнакою УРМ — «Орденом 
Миру» 1-го ступеня та Дипломом 
Почесної відзнаки ― «за вагомий 
особистий внесок у миротворчу 
справу в ім’я утвердження миру, гу-
манізму та справедливості, активну 
громадську діяльність, присвячену 
боротьбі за суверенітет України, па-
тріотизм, високий професіоналізм 
та відданість Батьківщині».  

Ігор Вітенько запевнив, що він 
планує і після закінчення війни 

сприяти виведенню медичної галу-
зі в Україні на новий рівень.

«Ми тісно співпрацюємо з науко-
вими установами й вишами, — роз-
повів Ігор Вітенько. — Війна дала ве-
ликий досвід — для навчання, екс-
периментів, упровадження новітніх 
технологій. Скажу відверто — реабі-
літація в Україні нині на дві голови 
вище, аніж у Бельгії». 

Після вручення «швидких» Ігор 
Вітенько взяв участь у роботі секції 
«Біомедична інженерія та здоров’я 
людини» ХІІ Фестивалю Sikorsky 
Challenge 2023. 

Дмитро ШУЛІКІН 
Фото автора

СВІТ З УКРАЇНОЮ
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Наносупутники і не тільки, 
перспективи відновлення 
вітчизняної мікроелектроніки, 
проблеми розмінування, підго-
товки кадрів і багато інших 
актуальних тем обговорили 
під час дискусії «Інновації в обо-
ронно-промисловому комп-
лексі у воєнні та післявоєнні 
часи».  

Київська політехніка — лідер 
у створенні наносупутників в 
Україні. Про це нагадав голо-
вний інженер ОКБ «Шторм» 
КПІ Сергій Пуха. В невеличкому 
об’ємі кубсата науковці намага-
лися розмістити апаратуру і всі 
наукові прилади, які можна ви-
користати надалі в космічних 
апаратах. 

КПІ вивів у космос вже три до-
слідницькі наносупутники. Але 
в перспективі їх має стати біль-
ше. Про це нагадав директор На-
уково-дослідного інституту пере-
дових оборонних технологій КПІ, 
експрем’єр-міністр і ексміністр  
оборони України Юрій Єхануров, 
який був модератором дискусії 
«Інновації в оборонно-промисло-
вому комплексі у воєнні та після-
воєнні часи».

Про перспективи вітчизня-
ної мікроелектроніки говорили 
відомий український підприє-
мець у сфері хайтек, засновник 
холдингу «Квазар-Мікро»  Євген 
Уткін і керівник компанії «Сіл-
вако» Олександр Груданов.

Як розповіли спікери, геопо-
літичний баланс на ринку на-
півпровідників існував біль-
шою чи меншою мірою до 2018 
року, далі загострилася кон-
куренція між Китаєм та США, 
потім сталася пандемія, тож 
врешті-решт світ познайомив-
ся з поняттям chip shortage — де-
фіцитом мікрочипів. Нині три-
ває конкурентна боротьба за ри-
нок мікрочипів, яка точиться в 
урядових кабінетах, офісах гло-
бальних компаній, і метою цьо-
го змагання є контроль над ви-
робництвом, адже той, хто має 
цей контроль, володітиме най-
потужнішою зброєю: жодна ра-
кета, жоден літак не полетить 
без чипів.

Обидва експерти перекона-
ні, що російсько-українська вій- 
на (хоч як цинічно це звучить) 

— унікальна можливість для 
України долучитись до пере-
розподілу ринку напівпровід-
ників, хоча поки що ми залежні 
від експорту. Для цього експер-
ти працюють над ініціативою 
Chips Act, яка буде комплімен-
тарна відповідній європейській. 
Її метою буде відродження на-
півпровідникової індустрії в 
Україні, побудова потужної фа-
брики і створення екосистеми 
та R&D-центрів. Але найперша 
мета — забезпечити потреби 
українського ВПК.

За даними Кабміну, щогоди-
ни в Україні на міні підриваєть-
ся одна цивільна людина. Керів-
ник Центру технологій розміну-
вання НДІ передових оборонних 
технологій  КПІ  Олександр Мні-
щенко розповів про можливості 

дистанційного обстеження замі-
нованих територій.   

Ідея проєкту — створення 
єдиної мапи з визначенням усіх 
виявлених вибухонебезпечних 
предметів.  За словами Олексан-
дра Мніщенка, цей підхід мож-

на використовувати як в опера-
тивному розмінуванні, яке сьо-
годні здійснюють Сили оборони 
України, так і в гуманітарному, 
яке проводиться на деокупова-
ній території, що починається 
уже за 20 кілометрів від місця 
проведення Фестивалю Sikorsky 
Challenge.  

Від початку повномасштабно-
го вторгнення кількість підпри-
ємств, які опікуються цими про-
блемами, на порядок зросла. Тож 
нині триває боротьба за фахівців, 
яких дуже бракує. На цій пробле-
мі акцентував співзасновник 
кількох компаній,  які випуска-
ють інноваційну продукцію, ко-
мерційний директор центру 
SpecAero  Єгор Шишенок. У цьо-
му контексті він нагадав, що КПІ 
уже розгорнули підготовку фа-
хівців. «Це стало поштовхом і 
для інших ЗВО та підприємств, 
аби замислились над тим, щоб і 
на своїй базі готувати кадри», — 
додав експерт.  

Куди рухатись далі
Нині в нас зруйновані цілі галу-
зі промисловості, зокрема й екс-
портоорієнтовані — ті, які при-
носили в Україну валютний 
виторг і, відповідно, перед дер-
жавою постає питання, яку еко-
номіку будувати й куди руха-
тись далі.  

Про це йшлося у виступі за-
ступника міністра освіти і нау-
ки України Дениса Курбатова. 
«Очевидно, що наука, інновації 
повинні стати одним з локомо-
тивів розвитку країни і в еконо-
мічному плані, і в інших»,  — за-
уважив він. 

Не оминув заступник міні-
стра і проблемних моментів. 
«Окрім недостатніх обсягів ін-
вестицій, фінансування, маємо 
зарегульованість нашої іннова-
ційної сфери, — констатував він. 

— Я багато років працював у Сум-

ському державному університе-
ті і знаю, як важко виконувати 
інноваційні проєкти, проєкти 
на замовлення бізнесу через бю-

джетні механізми. Маємо плани 
змінити цю ситуацію. На наш 
погляд, уже настав час створи-
ти нові умови, новий правовий, 
фіскальний механізм розвитку 
наукової й інноваційної сфери. 
Прагнемо змінити правила гри 
для підприємств і установ, які 
працюють у сфері інновацій». 

Також заступник міністра 
анонсував збільшення держза-
мовлення на науково-технічну 
продукцію. У рамках відповід-
ного конкурсу технічні завдан-
ня формуються ключовими мі-
ністерствами, зокрема й Мінобо-
рони.  За його словами, Мінфін 
іде назустріч, відповідний ря-
док вже є в проєкті держбюдже-
ту. Тож Денис Курбатов закли-
кав інноваторів активно долу-
чатись до цього конкурсу.  

ДИСКУСІЙНА ПАНЕЛЬ

Важливі акценти
у воєнні та повоєнні часи

Матеріали сторінки підготував Дмитро ШУЛІКІН  
Фото автора

Зв’язок, який можна викорис-
тати як на полі бою, так і у 
цивільному житті, різноманітні 
сервіси, які використовують тех-
нології машинного навчання і 
штучного інтелекту — цьогоріч у 
секції «Інформаційні технології, 
цифрова країна, кібербезпека» 
було представлено 14 проєктів. 
Окрім того, у секції «Проєкти 
соціальної дії» переважну біль-
шість також становили «циф-
рові» стартапи. 

Перше місце у секції й перемогу у но-
мінації «Найкраще технологічне рі-
шення стартапу» здобув проєкт «Ін-
новаційна лінія зв’язку». Команда 
проєкту взагалі добре «пошуміла» 
на цьогорічному фестивалі, предста-
вивши одразу два стартапи (один — 
в оборонній секції) і здобувши кіль-
ка заохочувальних номінацій. 

— Ми розробили лінію зв’язку з 
шести каналів, яка передбачає, що 
жоден засіб радіоелектронної бороть-
би не зможе її придушити, — розповів 
член команди проєкту, студент Інсти-
туту спеціального зв’язку та захисту 
інформації КПІ Кирило Музиченко. — 
Вона буде захищати наші безпілотни-
ки від антидронових рушниць, пере-
давачів загальнотактичного рівня та 
радіолокаційних станцій. Наша сис-
тема має амбітну ціль — допомогти 
Україні  перемогти у війні. 

Щодо цивільного застосування, 
то, як ідеться у презентації проєкту, в 
умовах сучасного розвитку техноло-
гій у багатьох місцях спостерігаєть-
ся нагромадження передавальних і 
приймальних пристроїв зв’язку, які 
створюють завади нормальній робо-
ті один одного. Як зауважують роз-
робники, інноваційна лінія зв’язку, 
яку було презентовано у стартапі, 
дає змогу розв’язати цю та  багато 
інших проблем — залежно від по-
треб і бажань замовника. Як наголо-
шує Кирило Музиченко, особливість 
проєкту в тому, що він є унікальним 
та не має конкурентних рішень на 
сьогодні, що безумовно має заціка-
вити потенційних замовників. Фі-
нальний прототип вже пройшов ви-
пробування, і є готова документація 
для серійного виробництва. 

Під час фестивалю було пред-
ставлено одразу кілька цифрових 
рішень для закладів вищої освіти 
загалом і для студентів зокрема. У 
номінації «Краща ідея проєкту» пе-
ремогу здобув проєкт Univera — мо-
більний додаток на основі штучно-
го інтелекту, який об’єднує універ-

ситетські послуги для студентів:  
синхронізує розклад у реальному 
часі з посиланнями на онлайн-за-
няття, дає змогу реєструватися на 
різноманітні курси, генерувати й 
отримувати довідки від вишу тощо. 

Як розповів керівник проєк-
ту Данило Дерменжи, Univera має 
інтеграцію із застосунком «Дія» і  
ЄДЕБО, також це перший сервіс, 
який забезпечує шеринг (отриман-
ня копій цифрових документів) 
студентського квитка.  

Як ішлося під час презентації, про-
єкт Univera впроваджується в межах 
програми «Мріємо та діємо» Агент-
ства США з міжнародного розвитку 
(USAID). Також проєкт брав участь у 
Building Back Better — спільній аксе-
лераційній програмі Шеффілдсько-
го університету (Велика Британія) та 
КПІ ім. Ігоря Сікорського.

Додаток вже використовують 
у ЛНУ імені Івана Франка, Україн-
ському католицькому університе-
ті, Київському університеті імені 
Бориса Грінченка, Івано-Франків-
ському національному університе-
ті нафти й газу та інших. Окрім то-
го, як пояснив Данило Дерменжи, 
якщо університет використовує ін-
шу систему, додаток Univera легко 
можна до неї під’єднати.

Ще один проєкт для універси-
тетів — HeRo Study Space — здобув 
перемогу в номінації «Найкраща 
бізнес-модель». Розробники пре-
зентували платформу для управ-
ління, аналітики та планування 
діяльності ЗВО. Під час презента-
ції представник проєкту Антон Си-
ленко назвав три ключові перева-
ги продукту: персоналізація освіт-
нього процесу, робота з великими 
даними та управління всіма проце-
сами в єдиному цифровому середо-
вищі. Сьогодні платформа впрова-
джена у 8 великих вишах Казахста-
ну (а загалом у 20 університетах) і 
має 70000 користувачів: абітурієн-
тів, студентів, викладачів, адміні-
стративних співробітників.  

Проєкт YARD delivery здобув пе-
ремогу у номінації «Краще рішен-
ня проблеми».  Розробники предста-
вили краудсорсингову платформу, 
яка пропонує послуги експрес-до-
ставлення B2C (Business-to-Customer) 
і С2С (Consumer-to-consumer) у меж-

ах міста. Як ішлося під час презен-
тації, платформа інтегрується з на-
явними мережами камер схову, що 
уможливлює  створення найбільшої 
мережі пош-томатів у місті. Це дасть 
змогу користувачам обирати най-

ближчу камеру схову для отриман-
ня та доставлення посилок, а також 
відправляти посилку з поштомата 
однієї мережі в поштомат будь-якої 
іншої. Розробники використовують 
краудсорсингову модель для залу-
чення незалежних кур’єрів. Це дає 
можливість забезпечити експрес-
доставлення (у межах 3-х годин) та 
зробити його економічно вигідним. 
Сервіс надаватиметься за допомо-
гою сучасного мобільного додатку, 
який містить модулі для звичайних 
користувачів, бізнесів та кур’єрів. У 
розробників амбітні плани. Вже не-
вдовзі проєкт розпочинає роботу у 
столиці Латвії Ризі, а наступного ро-
ку — у Будапешті. 

У секції проєктів соціальної дії 
було представлено 8 стартапів, а 
перемогу здобув проєкт «Обрій. 
Платформа для реінтеграції вете-
ранів». Онлайн-платформа розро-
блена захисниками для захисни-
ків. Команда «Обрію» складається 
з ветеранів, які проходять служ-

бу в ЗСУ та розуміють особливості 
й потреби ветеранської спільноти. 
А ще, як розповідає керівник про-
єкту Олександр Папевський, усіх 
учасників команди об’єднує те, що 
в цивільному житті усі вони були 
IT-фахівцями й працювали в між-

народних компаніях. 
Під час презентації було наве-

дено прогнози — в Україні буде 
близько 1,5 мільйона ветеранів, а 
разом із сім’ями ця цифра набли-
жатиметься до 5 мільйонів. 

Олександр Папевський наголо-
шує: мета проєкту — реінтегрувати 
ветеранів у  суспільство, надаючи їм 
доступ до сотні корисних ресурсів і 
рішень. Ідеться про пошук роботи, 
освітні послуги, психологічну, юри-
дичну й інформаційну  підтримку, 
можливості для відкриття бізнесу то-
що. Платформа виконуватиме агре-
гаційну функцію, а «операційка» — 
буде повністю на стейкхолдерах.

— І держава, і громадські органі-
зації пропонують свої рішення для 
ветеранів, але кооперація відсут-
ня, і тому ветеран втрачає можли-
вості, — зауважив Олександр Па-
певський. — Тож багато цінних ре-
сурсів залишаються недоступними 
через недостатню координацію. 
Функцію такої кооперації й покли-
кана виконати платформа. 

Як резюмував керівник проєкту, 
суспільство має взяти відповідаль-
ність за ветеранів, які повертають-
ся — так само, як вони взяли відпо-
відальність, коли йшли на війну.

ЦИФРОВА КРАЇНА

Захищена лінія зв’язку,
університет у смартфоні
і платформа для ветеранів
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«Вирішення проблем розвитку 
Інноваційної екосистеми Sikorsky 
Challenge Ukraine воєнного і після-
воєнних часів» — так називалася 
одна з панельних дискусій, що від-
булися у рамках Фестивалю інно-
ваційних проєктів. Про свої плани, 
можливості й бачення майбут-

нього розповіли представники 
SCU, зокрема  університетів та 
інноваційних кластерів міст.

Візія, місія, здобутки
Відкриваючи панельну дискусію, 
її модераторка та керівниця Ін-
новаційної екосистеми Sikorsky 
Challenge Ukraine Інна Малюко-
ва розповіла присутнім  про цілі 
SCU, здобутки й зміни, які відбули-
ся за рік. Передусім вона нагадала, 
що візія «Сікорські Челендж» — це 
перетворення післявоєнної Укра-
їни на один із глобальних інтер-
національних центрів інновації у 
сфері економіки, обороноздатнос-
ті й безпеки країни. «Це дуже ам-

бітна ціль і ми її досягнемо спіль-
но з вами», — наголосила Інна Ма-
люкова. Водночас місія  SCU — бути 
драйвером виходу інновацій в еко-
номіці й обороноздатності післяво-
єнної України на лідерські позиції 
у виробленні нових ідей, створенні 
стартап-кампаній і масштабуван-
ні їх на глобальних ринках, імпор-
туванні іноземних технологічних 
інновацій в Україну — задля того, 
щоб інноваційна трансформація 
нашої держави відбувалася якомо-
га швидше. 

Серед цьогорічних здобутків, що 
мали місце між двома фестиваля-
ми  — окрім традиційної, так би 
мовити, «глобальної» стартап-шко-
ли, тренери SCU провели онлайн 
окреме стартап-навчання для Кри-
вого Рогу, що є сьогодні одним з пе-
редових з погляду впровадження 
нових технологій. Також відбула-
ся спільна стартап-школа КПІ та 
університету Шеффілду у рамках 
акселераційної програми Building 
Back Better: transforming the post-
war entrepreneurial ecosystem in 
Ukraine. (Програма проводила-
ся задля підтримки українських 
стартапів і допомоги у відновлен-
ні підприємницької екосистеми 
України).

Розширилася й географія старт-
ап-шкіл. Окрім трьох університе-
тів,  до мережі долучилася Доне-
цька обласна військова адміністра-
ція, в області створено спільний 
інноваційний кластер.

Зміни, зазначила Інна Малюкова,  
відбулися й на міжнародному рівні. 
Дуже важливими в цьому році були 
міжнародні проєкти (позаконкурс-
ні грантові проєкти та стартапи  іно-
земних університетів/організацій — 
партнерів Sikorsky Challenge Ukraine 
були представлені одразу після па-
нельної дискусії). Загалом у цьо-
горічному фестивалі взяли участь 
представники 19 країн. 

Ще один здобуток — створен-
ня Sikorsky Challenge Immersive 
(SCHIMM) — віртуальної вистав-
ки проєктів «Сікорські Челендж», 
презентованої напередодні. «Похо-
дити» нею під час Фестивалю ма-
ли змогу всі охочі. І безумовним до-
сягненням стала  розбудова моло-
діжного відділення SCU —  Sikorsky 
Challenge Junior.  «У цьому році ми 
дуже просунулися у використан-
ні можливостей наших студентів, 
— сказала Інна Малюкова. — Та-
кої потужної студентської коман-

ди, яка взяла участь у конкурсі ін-
новаційних проєктів, ще не було».

Стартап: повернутися  
і зробити краще
Першими про бачення майбутньо-
го говорили представники пере-
міщених ЗВО — як найбільш по-
страждалих від повномасштаб-
ного вторгнення. Про те, що нині 
відбувається у Донбаській держав-
ній містобудівній академії (Крама-
торськ), розповів проректор з на-
укової роботи цього вишу, доктор 
хімічних наук професор Михайло 
Турчанін. Адміністрація академії, 
зазначив він, переміщена  у Тер-
нопіль, а всі студенти, викладачі, 
співробітники, як писав класик, 
розбрелися «між людьми, мов ми-
шенята». Заклад працює в дистан-
ційному режимі. 

— Звичайно, в таких умовах на-
вчальний процес проводити нелег-
ко, як і наукову роботу, а інноватику, 
мабуть, найважче, — зазначив Ми-
хайло Анатолійович. — Проте,  ми 
не виключаємося з цього процесу. 
У нинішньому році, як і у всі попе-
редні, ми прийняли нових учасни-
ків програми роботи з обдаровани-
ми студентами. У її рамках кожному 
призначається науковий керівник, 
складається програма та індивіду-
альний план роботи. Одна з важли-
вих складових цього плану — інно-
ваційна. Наші наукові керівники на 
сьогодні мають гарну можливість 
надати грамотні консультації завдя-
ки екосистемі «Сікорські Челендж», 
яка свого часу навчала їх, і тепер во-
ни передають свої знання з іннова-
тики здобувачам освіти. Тематика в 
кожного — своя,  але всі звертають 
увагу на першочергові питання: до-
помогу фронту і післявоєнне віднов-
лення. Реагуємо, звичайно, на ті сиг-
нали, які до нас надходять з адміні-
страції міста та регіону. Дуже добре,  
що включився в роботу інновацій-
ний кластер Донецької області — бу-
демо чекати від них нових сигналів.  
На сьогодні наша матеріальна ба-
за — корпуси, обладнання в Крама-
торську — поки що ціла. І ми споді-
ваємося, що  повернемось і з новими 
зусиллями зможемо в рідних стінах 
продовжувати те, що робили.

Оголошуючи наступного спіке-
ра, очільника однієї з найкращих 
стартап-шкіл в Україні, Інна Малю-

кова наголосила, що КПІ дуже тіс-
но співпрацював з цим університе-
том, і трагічні події, які змусили йо-
го колектив покинути рідне місто, 
для всіх «сікорських» — особливий 
біль. Але життя триває. Як житиме 
в нових реаліях переміщений нині 
з Маріуполя у Дніпро Приазовський 
державний технічний університет, 

розповів його проректор з наукової 
роботи Ігор Ленцов. Він запропону-
вав присутнім уявити, що станеть-
ся, якщо у гарної стартап-школи ві-
дібрати приміщення, зруйнувати 
обладнання та розігнати інновато-
рів по всіх усюдах. «Чи буде вона 
працювати? — запитав Ігор Ленцов 
і сам собі відповів: — Вочевидь, що 
дуже погано. Але це наш стартап. 
Ми зараз працюємо над тим, яких 
заходів можна вжити в цих умовах, 
щоб не тільки повернутися, а й зро-
бити краще, ніж було». За словами 
проректора, усі перелічені негатив-
ні моменти дають і певний  пози-
тив: маріупольські студенти й ви-
кладачі, перебуваючи переважно 
в Європі, мають змогу набути чу-
жого досвіду і запропонувати свій. 
«Завдяки інноваційній атмосфері в 
університеті вони не залишились 
осторонь, —  зазначив пан Ігор. — 
Маленькі хлопчики й дівчата, які 
робили в «Сікорські Челендж» пер-
ші кроки, сьогодні знайшли своє 
місце в закордонних університетах 
та стартап-школах. А ментори, які 
були в нашому університеті, тепер 
працюють у дуже потужних старт-
апах. Тож наша модель після війни 
— робити все, щоб і студенти, і ви-
кладачі повернулись та принесли 
весь той інноваційний потенціал, 
який вони зуміють знайти за кор-
доном. І ось на цьому підґрунті —  
я обіцяю — ми обов’язково зробимо 
краще». 

Гарантувати енергетичну 
безпеку
Як розповів директор Інституту 
післядипломної освіти Івано-Фран-
ківського національного технічно-
го університету нафти і газу Святос-
лав Кісь, після залучення вишу до 
Інноваційної екосистеми Sikorsky 
Challenge Ukraine і створення стар-
тап-школи, де пройшли навчання 
чимало викладачів і студентів, в 
університеті розпочався активний 
стартап-рух. Дуже багато студентів 
обирають стартапи як дисципліну 
вільного вибору, і багато хто з ви-
кладачів пропонує цю дисципліну 
для вивчення. Що стосується пер-
спектив участі у SCU, Святослав 
Кісь зазначив, що виш однозначно 
бачить себе у напрямі «Екологічна 
та енергетична безпека». 

У жовтні на базі університету 
відбувся міжнародний енергетич-
ний форум «Нафтогазова енерге-
тика 2023. Енергетичний перехід»,  
на якому зібралися представни-
ки нафтогазового бізнесу, держав-
ні і приватні нафтогазовидобувні, 
транспортні і сервісні компанії.  

— Бізнесу потрібні інновації, по-
трібна наука, але така, яка дає ду-

же конкретні результати, котрі 
розв’язують конкретні проблеми, 
— зауважив пан Святослав. — Сьо-
годні у  нафтогазовій галузі відбу-
ваються зміни. Компанії, хоч як 
це дивно, нарощують обсяги ви-
добутку газу, починають актив-
но заходити на родовища Західної 
України, зокрема, Львівської, Іва-
но-Франківської, Закарпатської об-
ластей. Їм потрібні передусім фа-
хівці, а ще — технології. Які спри-
ятимуть тому, що вони будуть 
видобувати більше, краще, і —  
найголовніше —  безпечніше. За 
результатами цього форуму ми ді-
йшли висновку, що енергетичний 
перехід — це не відмова від нафти 
і газу повністю. Це поступове змен-
шення їхньої частки, яке відбува-
тиметься протягом тривалого часу. 
І якщо, наприклад, одна з компаній 
каже, що їй треба зрозуміти, що во-
на може отримати в результаті бу-
ріння та якими новими підходами 
збільшити видобуток, то ми може-
мо дати відповідь на ці питання  — 
частково. А Інноваційна екосисте-
ма «Сікорські Челендж» може нам 
дати платформу для того, щоб ми 
з ними працювали взаємовигідно. 
Тому я бачу наші перспективи  (і 
особисто буду робити все для того, 
щоб реалізувати задумане) у тому, 
щоб ми могли гарантувати енерге-
тичну і екологічну безпеку нашої 
держави. 

Нарощувати дослідницький 
потенціал
Онлайн у панельній дискусії взяв 
участь і Кам’янець-Подільський 
національний університет ім. Іва-
на Огієнка, який нещодавно долу-
чився до SCU. Про потенціал цього 
вишу розповіла керівниця  відділу 
фандрайзингу Вероніка Буторіна. 
Зокрема це реалізація низки про-
єктів, підтримка стартап-активнос-
ті, розроблення освітніх інновацій-
них онлайн-продуктів, співпраця з 
суб’єктами господарювання, орга-
нами місцевого самоврядування,  
громадськими організаціями, дер-
жавними інституціями, закладами 
вищої освіти й науковими устано-
вами України й закордону.

«Продуктивна команда нашого 
університету пишається долучен-
ням до Інноваційної екосистеми 
Sikorsky Challenge Ukraine. Ми праг-
немо до плідної співпраці й віримо, 
що разом зможемо виконати не-
просту місію академічної і науко-
вої спільноти сьогодення — сприя-
ти відбудові України», — наголоси-
ла Вероніка Буторіна.

А керівниця відділу наукової ро-
боти вишу Тетяна Франчук зі сво-
го боку зазначила, що в освітній ді-

яльності є дуже багато резервів для 
інноваційного процесу. Але потріб-
но запровадити масові й системні 
зміни, бо в українській освіті досі 
домінує інформаційно-репродук-
тивна система, а не компетентніс-
на, яка декларується. «Ми почали 
ревізію освітніх програм, напри-
клад, основи наукових досліджень, 
інтегруючи туди дослідницькі мо-
делі, які потім трансформуються у 
стартап-проєкти, — розповіла Те-
тяна Франчук. — Мені здається, 
що якби у рамках «Сікорські Че-
лендж»  було розроблено загальну 
візію того, як нам рухатись, щоб на-
рощувати дослідницький потенці-
ал і виявляти талановиту молодь, 
то ми б зробили цей процес більш 
масовим».  

«Вирощувати» інноваторів, 
навчати підприємництва
У панельній дискусії взяли участь 
не лише представники вишів. На-
чальниця відділу інвестицій та під-
приємництва Житомирської місь-
кої ради Марина Білоус, яка теж 
доєдналася до події онлайн, розпо-
віла про яскравий приклад спів-
праці з SCU, а саме — проведення 
вперше в Житомирі спільно з Інно-
ваційним холдингом «Сікорські Че-
лендж» Конкурсу бізнес-ідей, який 
мав на меті створення умов для 
сталого розвитку підприємництва, 
підтримку інноваційного й еконо-
мічного розвитку Житомирської 
міської територіальної громади 
та подолання негативних еконо-
мічних наслідків війни. (Конкурс 
відбувся у рамках програми між-

народної співпраці «EU4Business: 
відновлення, конкурентоспромож-

ність та інтернаціоналізація мало-
го і середнього підприємництва», 
яка спільно фінансується Європей-
ським Союзом та урядом Німеччи-
ни й реалізується німецькою феде-
ральною компанією GIZ). 

— Інновації сьогодні потрібні біз-
несу, містам і країні, — наголоси-
ла Марина Білоус. — І «вирощува-
ти» наших інноваторів маємо роз-
починати якомога раніше. Ми як 
департамент, який відповідає за 
економічний розвиток, уже давно 
розглядаємо можливості розвитку 
бізнес-навичок у школярів, не кажу-
чи вже про студентів перших курсів 
ЗВО. Тому поєднати такі речі, як біз-
нес-навички, як інновації у цих на-
вичках і у формуванні ідей — це бу-
де нашим завданням номер один.

Про важливість підприємниць-
кої складової та необхідність поєд-
нання підприємництва з інновація-
ми (що, власне, і робить «Сікорські 
Челендж»), говорив і Єгор Шишенок 
— креативний підприємець і багато-
річний партнер SCU: «Навчання під-
приємництва так само важливе, як 
навчання технічних складових ін-
новацій. Бо не розуміючи бізнес-мо-
дель, навіть дуже талановитий ін-
женер не зможе досягти успіху». 

Серед ідей, які прозвучали на 
панельній дискусії, було створен-
ня Ради молодих інноваторів. За-
початкувати цей рух і доєднати 
до нього всі причетні до SCU ви-
ші запропонував представникові  
Sikorsky Challenge Junior Ярославу 
Бурлакову проректор з наукової ро-
боти Приазовського національного 
технічного університету Ігор Лен-
цов. «Адже 27 університетів — це 
потужна сила», — констатував він.

Підготувала  
Наталія КУЛИК 

ДИСКУСІЙНА ПАНЕЛЬ

Організатори та учасники Фестивалю. Щасливці в капелюхах 
— творці Sikorsky Challenge Immersive (SCHIMM) — віртуальної 
виставки проєктів
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Учасники Sikorsky Challenge 2023 
вірять у нашу перемогу і в те, що 
Чорне море буде вільним від росій-
ського злодійського військового 
флоту, від російських морських 
мін та загрози російських ракет-

них ударів. Тому вже тепер дума-
ють про розвиток у чорномор-
ському регіоні так званої 
блакитної економіки. 

На КПІшному Фестивалі стартапів 
та інновацій був представлений 
проєкт Boosting the Blue Economy 
in the Black Sea Region. Це проєкт, 
метою якого є «розробка структу-
ри співпраці, що об’єднає зацікав-
лені сторони блакитної економі-
ки в країнах Чорного моря для ви-
значення та вирішення потреб у 
нарощуванні потенціалу на місце-
вому рівні для стимулювання ін-
новацій, цифровізації та інвести-
цій у блакитну економіку Чорно-
го моря з фокусом на рибальстві 
та аквакультурі, прибережному 
та морському туризмі, морському 
транспорті». Однією з головних ці-
лей дослідницької діяльності авто-
ри проєкту називають «виявлення 
ключових гравців бізнесу та їх під-
тримку для стійкого зростання».

Україна у цьому проєкті пред-
ставлена Українським морським 
кластером. УКМ — це платформа 
для компаній морської індустрії 
України для обміну найкращими 
практиками та створення консолі-
дованої позиції. Серед членів УКМ 
— підприємства із суднобудуван-
ня та судноремонту (зокрема  обо-
ронного спрямування), інжинірин-
гові компанії, постачальники мор-
ського обладнання та сервісів, а 
також освітні заклади — Одеський 
національний морський універси-
тет, Національний університет ко-
раблебудування та Миколаївський 
політехнічний коледж. 

На Фестивалі інноваційних про-
єктів Sikorsky Challenge учасниця 
Українського морського кластера 
компанія MDEM (ТОВ «Марін Ди-
зайн Інжиніринг Миколаїв») по-
казала свій інноваційний проєкт 
«Розробка програмного забезпечен-
ня автоматизації картування вимі-
рювальних каналів для систем дис-
танційного моніторингу суден», що 
базується на технології Big Data та 
Machine Learning від Індустрії 4.0.

Як розповіли «Світу» інженери 
MDEM, для оцінки та оптимізації 
ефективності роботи судна, забезпе-
чення економії палива та зменшен-
ня викидів вихлопних газів, шумо-
вого забруднення тощо, необхідним 
є використання спеціалізованих 
вимірювальних систем та віддале-
ного моніторингу як окремих сис-
тем/пристроїв, так і судна в ціло-
му. І це  неможливо без картування 
сенсорів та розробки засобів, що ав-
томатизують процес картування як 
під час первинного впровадження 
систем моніторингу, так і на інших 
етапах життєвого шляху судна.

Основною метою проєкту є ство-
рення спеціального програмного 
забезпечення для розв’язання цих 
задач.

Якщо зовсім просто, то фахівці 
хочуть мати інформацію про стан 
судна та окремих його систем, не 
виходячи з кабінету корабельної 
компанії або якоїсь служби, що від-
повідає за безпечність мореплав-
ства тощо. 

Розробка програмного продукту 
ведеться у середовищі Python, що є 
альтернативою роботі інженерів та 
численним макросам в Excel. Розро-
блений програмний застосунок ви-
конує автоматичне картування сен-
сорів на базі даних від постачальни-
ків обладнання, що встановлене на 
судні. Розроблене рішення дає змо-
гу зекономити час інженерів більш 
ніж у 20 разів у порівнянні з тради-
ційним способом, значно зменши-
ти кількість помилок, зумовлених 
«людським фактором». Також вар-
то відзначити, що розроблене рі-
шення дає змогу зробити процес ін-
формативнішим для користувачів, 
гнучким із погляду можливості на-
вчання чи налаштування. Наступ-
ним кроком отримані дані переда-
ються у цифрову платформу Triton 
для користування ними судновлас-
никами або розв’язання оптимі-
заційних задач задля поліпшення 
ефективності роботи судна.

Енергокорм для корів,  
гичка та ядерні відходи
Друга половина другого дня Фести-
валю була присвячена презента-
ціям стартапів закордонних парт-
нерів із США, Ізраїлю, Німеччи-
ни, Франції та інших країн. Один 
зі стартапів, зокрема, стосував-
ся збільшення енергоефективнос-
ті кормів (додавання сиропів, глю-

кози, ензимів у певних пропорці-
ях) для великої рогатої худоби. Бо 
низькокалорійна їжа означає, по-
перше, збільшення витрат на году-
вання, а по-друге, збільшення пар-
никового ефекту. Адже тваринни-
цтво — один з потужних факторів 
зміни клімату, так-так, корівки до-
бряче додають метану в атмосферу. 

Ще один проєкт стосувався вико-
ристання морських водоростей як 
промислової сировини. Приваблює 
у цій історії те, що запаси сировини 
— просто величезні. Але варто зна-
ти, де ж таки вони найбільші та які 
саме види на що годяться.

А розробники наступного оці-
нили як потенційний ресурс відхо-
ди цукровиробництва — зокрема і 
гичку, і мелясу.

Потужний проєкт з утиліза-
ції рідких радіоактивних відходів 
представила компанія «АльфаА-
том». Установки утилізації відходів, 
розроблені компанією — це замкну-
ті автоматизовані рішення, що міс-
тять обладнання та програмне за-
безпечення для контролю й управ-
ління технологічним процесом.

Компанія об’єднує фахівців у га-
лузі ядерної фізики, інженерів, тех-
нологів, програмістів і маркето-
логів, а також надає найкращі рі-
шення у галузі утилізації рідких 
радіоактивних відходів. Я ж звер-
нув особливу увагу на цей проєкт, 
тому ще серед членів його Нагля-
дової ради побачив імена добре ме-
ні знайомих і авторитетних людей 
— професора Марка Железняка та 
ексміністра захисту довкілля Оста-
па Семерака. 

На Sikorsky Challenge 2023 роз-
повіли про розроблене нове інно-
ваційне технологічне рішення — 
унікальний процес утилізації рід-
ких радіоактивних відходів, що дає 
змогу перетворити рідкі радіоак-
тивні відходи у технічно чисту во-
ду для безпечного зливу та змен-
шений в об’ємі твердий радіоак-
тивний залишок.

Проблема справді важлива, 
адже у нинішній час у світі на-
копичено 486 млн метрів кубіч-
них рідких радіоактивних відхо-
дів (РРАВ) активністю близько  
4.27·1019 Бк (бекерель — одиниця 
вимірювання радіоактивності ре-
човини в системі SI, один бекерель 
дорівнює радіоактивності матеріа-
лу, в якому щосекунди відбуваєть-
ся один акт розпаду) як результат 
операційної діяльності АЕС та ава-
рій на них.

Десь 450 робочих реакторів на 
АЕС продовжують щороку дода-
вати до сховищ тисячі кубоме-
трів РРАВ, швидкість надходження 
яких на багатьох АЕС випереджає 
швидкість їхньої утилізації.

Довідково: Станом на 2017 рік у 
31 країні світу експлуатується 191 
атомна  електростанція з 448 енер-
гоблоками загальною електрич-
ною потужністю 391 744 МВт. 57 
енергоблоків — на стадії будівни-
цтва. 162 енергоблоки закриті, ще 1 
не працює, проте рішення про оста-
точне закриття ще не ухвалене (за 
Вікіпедією).

Однією з істотних проблем що-
до утилізації рідких радіоактивних 
відходів є той факт, що їх не мож-

на використовувати у рідкому ви-
гляді й потрібно переводити у твер-
дий стан. Тільки тверді радіоактив-
ні відходи (РАВ) на сьогодні можна 
утилізувати за допомогою захо-
вання у спеціально підготовлених 
приміщеннях.

У сховищах Чорнобильської АЕС 
зібралося понад 22 тис. метрів ку-
бічних рідких радіоактивних від-
ходів. Вільні обсяги наявних схо-
вищ для заховання  радіоактивних 
відходів на ЧАЕС вичерпаються 
протягом наступних 2–3 років.

Процес поводження з рідки-
ми радіоактивними відходами на 
українських АЕС характеризуєть-
ся відсутністю завершеного циклу, 
від утворення рідких радіоактив-
них відходів до формування про-
дукту, готового до подальшого збе-
рігання та заховання.

На думку авторів, перевагами 
технології є високий ступінь ути-
лізації (зменшення обсягу РАВ); ви-
сока продуктивність; можливість 
очищення рідких радіоактивних 
відходів з присутністю ізотопів різ-
ної активності; високий гарантова-
ний термін зберігання після ути-
лізації; відсутність забруднення 
навколишнього середовища ток-
сичними елементами; низькі ви-

трати енергії; повна автоматизація 
процесу утилізації; низька вартість 
установки; простота та низька со-
бівартість обслуговування.

Втім, незалежний експерт, до 
якого звернувся «Світ», висловився 
доволі критично щодо цього проєк-
ту: «Варто ще раз звернути увагу на 
цифри. Справді, у світі 486 млн ме-
трів кубічних рідких радіоактив-
них відходів, а у нас — 22 тис. От 
нехай світ і шукає рішення. А наші 
розумні хлопці-дівчата щось могли 
б зробити в плані технологій твер-
дого палива. На виставці зброї ще 
до війни провідний інженер Пів-
денмашу мені казав: ми конструк-
цію-аеродинаміку будь-якої ракети 
зробимо, але у нас немає палива...

А всі ці очищування, боротьба з 
твердими радіоактивними відхо-
дами — це все для того, щоб отри-
мати бюджетне фінансування. Бо 
у спроможність вийти на міжна-
родні ринки й конкурувати з сер-
йозними гравцями я не вірю. А всі 
крики, що завтра от рвоне Чорно-
биль — це щоб легше було «запха-
ти» більше у потрібний рядок Дер-
жавного бюджету».

Поганий зір?  
Вам на тренажер
Завершили другий день Фестива-
лю усе ж два українські стартапи. 
З проєктом EOGView — EOG BASED 
EYE TRACKER (пристрій, який пере-
творює рухи очей на дії та контро-
лює здоров’я вашого зору) виступи-
ла команда фахівців КПІ. Аспірант 
кафедри електронно-обчислюваль-
ної апаратури факультету електро-
ніки Антон Коцюбайло, представ-
ляючи роботу команди, зазначив, 
що 27,8% людей у всьому світі ма-
ють проблеми з зором, з них що-
найменше 12,6% — з вадами, яким 
можна було б запобігти. 

Інноваційність EOGView полягає 
у підході до руху очей за допомогою 
ЕОГ сигналів (electrooculography — 
електрокулографія, електричний 
метод реєстрації руху очей). 

Зосередившись на ЕОГ, про-
єкт має на меті забезпечити неін-
вазивне, економічно ефективне, 
менш ресурсомістке та універсаль-
не рішення для відстеження стану 
здоров’я. Антон та його колеги від-
стежили зростання ринку послуг з 
тренування очей за допомогою різ-
них технологій, порівняли харак-
теристики своєї розробки з розроб-
ками конкурентів і визначили свій 
напрямок як привабливий у най-

ближчій перспективі. Потенцій-
них інвесторів має переконати на-
ведена командою EOGView бізнес-
модель, яка вказує на собівартість 
продукту у 200 доларів та ринкову 
її вартість у 400 доларів. 

Дезінформація? Гайда 
поборемо
Команда молодих і суперактивних 
людей з Тернополя представила 
проєкт IMPACT. Вони бачать його 
як інноваційний стартап, поклика-
ний боротися з дедалі більшою за-
грозою дезінформації у глобально-
му масштабі. 

«Поєднуючи передові технології 
та експертний аналіз, ми розроби-
мо платформу для моніторингу та 
аналізу дезінформації. Наша цільо-
ва аудиторія охоплює як національ-
ний, так і міжнародний ринки, а ба-
гатогранна модель доходів містить 
послуги на основі підписки, страте-
гічного партнерства та індивідуаль-
них аналітичних рішень.

На додаток, бачення IMPACT вихо-
дить за рамки бізнесу. Ми плануємо 
залучати міжнародних партнерів, 
як-от університети й неурядові орга-
нізації, щоб розширити наш вплив 
та охоплення. Такий підхід позиці-
ює IMPACT як новаторський стартап, 
що має унікальні можливості для 
розв’язання поширеної проблеми 
дезінформації. Розвиваючи співпра-
цю з міжнародними організаціями, 
зокрема з університетами й неуря-
довими організаціями, ми прагнемо 
створити глобальну мережу експер-
тів, які протидіють  дезінформації», 
— сказав лідер проєкту.

У кулуарах я поспілкувався з ко-
мандою розробників і з’ясував, що 
вони не проводили опитування ре-
дакцій ЗМІ або журналістів. Свою 
впевненість у потрібності тако-
го роду послуг тернополяни побу-
дували на аналізі ринку, на якому 
виявили брак компаній, які пропо-
нують боротьбу з дезінформацією. 
Мої спроби пояснити колегам, що 
відсутність таких послуг на ринку 
не означає, що ці послуги в прин-
ципі потрібні, наштовхнулись на 
нерозуміння. 

А жаль. Сучасні ЗМІ, може, і за-
цікавлені в тому, щоб хтось допо-
магав їм відсіювати фейки. Але на-
вряд чи стануть за це платити. Сьо-
годенні новинні інтернет-видання 
схожі, як близнюки, вони передру-
ковують пресрелізи офіційних ор-
ганів та відомств, у ліпшому разі 
— додають коментар свого «штат-
ного» експерта. Або оприлюдню-

ють «гарячу» новину із соцмереж. 
Причому стараються зробити як-
найшвидше, бо саме це гарантує 
більшу кількість переглядів і, від-
повідно, рейтинг у рекламодавців. 
Перевіряти правдивість новини ні-
коли й нікому. Тому зараз процві-
тають телеграм-канали, які друку-
ють взагалі усе, що їм заманеть-
ся, не переймаючись щодо своєї 
репутації.

Хіба що хлопцям і дівчатам 
з Тернополя пощастить знайти 
якесь грантове фінансування. Але 
і тоді їм доведеться конкурува-
ти з уже відомими й  авторитет-
ними ресурсами «СтопФейк» та 
«ПоТойБікНовин».

Втім, я можу і помилятися. І на 
цей проєкт чекає успіх. А якийсь 
із привабливих, на перший по-
гляд, опиниться у смітнику. Зада-
ча Sikorsky Challenge — дати інно-
ваціям шанс, показати привабли-
вість того чи іншого рішення. А 
головним суддею буде, безумовно, 
інвестор. Ау, інвестори, приходьте!

Олег ЛИСТОПАД 
Фото автора 
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Майже всі проєкти, представ-
лені в секціях «Інфраструктура 
та промисловий хайтек» та 
«Біомедична інженерія та 
здоров’я людини» відповідають 
найважливішим запитам воєн-
ного часу: забезпеченню безпеки 
людей у тилу й на передовій, реабі-
літації поранених тощо. Якщо 
говорити коротко, то це запит 
на міцність, швидкість і жит-

тєстійкість.

Балістичними бувають  
не тільки ракети
У секції «Інфраструктура та про-
мисловий хайтек» у фінал вийшли 
14 проєктів. Переможцем секції 
та номінації «Краща технологіч-
ність проєкту» став проєкт MST bar 
Ukraine. Керівник проєкту, викла-
дач НТУ «Дніпровська політехніка» 
Сергій Федоряченко розповів, що 
його команда розробила техноло-
гію композитної будівельної арма-
тури, яка вже готова до серійного 
виробництва. Арматура має «непе-
ревершені характеристики міцнос-
ті й не має аналогів у світі». 

Нову технологію можна вико-
ристовувати для будівництва ци-
вільних та військових інфраструк-
турних об’єктів. Вона витримує на-
віть ударну хвилю від близьких 
вибухів. Арматуру вже викорис-
товують для будівництва нових 
нафтових резервуарів, заводів то-
що. За словами Сергія Федорячен-
ка, продукт уже готують до виходу 
на український ринок під брендом 
НТУ «Дніпровська політехніка».

Переможцем номінації «Краща 
бізнес-модель» став проєкт «Баліс-
тичний бетон». Команда проєкту 
розробила бетон, який можна за-
стосувати у будівництві командних 
пунктів, захисних споруд тощо. А 
також — у цивільному будівництві 
за ізраїльським зразком,  у нових 
будівлях з цього матеріалу можна 
буде робити кімнати-укриття. Ідея 

проєкту — у стислі терміни налаго-
дити виробництво балістичного бе-
тону та виробів з нього у будь-якому 
місці, зручному для замовника.

Човни для жорстких умов
У номінації «Краще вирішення 
проблеми» переміг проєкт «Proper 
boats — надміцна флотилія з HDPE». 
Човни створює Миколаївське суд-
нобудівне підприємство «Компа-
нія Гольфстрім». 

Керівник проєкту і головний 
інженер «Компанії Гольфстрім» 
Олександр Кушнирьов розповів, 
що їхній човен — непотоплюва-
ний плавзасіб, який стане незамін-
ним для патрульних, військових, 
для транспортування й евакуації 
поранених. «Наші човни розробле-
но для умов жорсткої експлуата-
ції», — наголосив пан Олександр.

Човни завдовжки від 4 до 24 ме-
трів створено з високомолекулярно-
го поліетилену HDPE (High-Density — 
висока щільність). Цей матеріал має 
низку цінних властивостей — не по-
требує фарбування, ударостійкий, 
його не роз’їдає іржа. Також це не-
магнітний матеріал, який зможуть 
використовувати служби, які вико-
нують розмінування акваторії.

Де залишити велосипед?
Ще один переможець цієї секції — 
проєкт SmartBicycleParking (номі-
нація «Краща ідея проєкту») — до-
поможе розв’язати проблему пар-
кування велосипедів.

Його автори прагнуть побудува-
ти систему розумного паркування 
«залізних коників». Проєкт перед-
бачає створення зручної мережі 
стоянок, поєднаних в одну інфор-
маційну мережу. На стоянці буде 
передбачено захист від несприят-
ливих погодних умов і встановлені 
камери відеоспостереження. 

«За велосипедом можна буде 
спостерігати в режимі реально-
го часу за допомогою камер спо-

стереження», — пояснила керів-
ниця проєкту, заступниця ди-
ректора Навчально-наукового 
механіко-машинобудівного інсти-
туту Київської політехніки Іванна 
Слободянюк. 

Вільне місце для велосипеда 
можна буде знайти за допомогою 
спеціального застосунку.

Біомедична інженерія: 
головне — людина
У секції «Біомедична інженерія 
та здоров’я людини» у фінал ви-
йшли 29 проєктів. Серед фіналіс-
тів, зокрема, новітній широкосму-
говий ультразвуковий терапев-
тичний прилад. Роботу приладу 
біля стенда продемонстрував ке-
рівник проєкту, завідувач кафедри 
акустичних та мультимедійних 
електронних систем факультету 
електроніки КПІ імені Ігоря Сі-
корського Сергій Найда. Сергій Ана-
толійович пояснив, що прилад пра-
цює без неперервного переміщення 
п’єзовипромінювача (на відміну від 
вузькосмугових аналогів). Це зна-
чно підвищує безпечність і зруч-
ність процедури й дає змогу прово-
дити її навіть у домашніх умовах. 
«Ультразвукові прилади потрібні 
для прискорення загоєння рубців, 
для профілактики й лікування за-
хворювань периферичної нервової 
системи, опорно-рухового апарату, 
внутрішніх органів, в косметології 
тощо», — зазначив учений. 

Головну нагороду секції (а та-
кож нагороду у номінації «Краще 
вирішення проблеми») отримав 
проєкт Versi Bionics. Його предста-
вив один із засновників стартапу 
Сергій Томуз.

Стартап Versi Bionics розробляє бі-
онічний протез, який вміє воруши-
ти пальцями та згинати зап’ясток 
по двох осях. Такий протез може по-
вернути можливість руху: напри-
клад, дати змогу ворушити пальця-
ми й брати дрібні предмети.

«Ми хочемо, щоб наш протез міг 
ворушити пальцями не від коман-
ди із застосунку у смартфоні, а від 
сигналів, які зчитуватиме з датчи-
ків, розташованих на ампутованій 
кінцівці», — розповів Сергій.

Тестує біонічний протез україн-
ський військовий Іван Козубенко, 
який втратив руку у 2014 році, під час 
оборони Донецького аеропорту. «Вій-
ськовий за державні кошти отримав 
дорогий протез закордонного вироб-
ництва, який кілька разів ламався, і 
чекати, доки відремонтують, доводи-
лося декілька місяців. Нещодавно він 
зламався втретє, а гарантійний тер-
мін, на жаль, закінчився, — розповів 
Сергій Томуз. — Ми запропонували 
Івану протез безплатно, упевнені, що 
це тестування допоможе нам вдоско-
налити протез».

Співзасновник стартапу наго-
лосив, що залежно від комплекта-
ції протез Versi Bionics коштувати-
ме від $3000 до $6000. А аналогічні 
протези західних виробників ко-
штують у 5–7 разів дорожче.

У розробку «біомеханічної руки» 
стартапери вже вклали понад 50 
тис. доларів і нині шукають 420 тис. 
інвестицій. Гроші потрібні, щоб за-
пустити мінівиробництво, яке виго-
товлятиме 20–25 протезів за місяць. 

Інженерія кістки
У номінації «Краща технологічність 
проєкту» відзначено проєкт «Біоке-
рамічні скафолди для тканинної ін-
женерії кістки» (проєкт також отри-
мав відзнаку Президентського фон-
ду Леоніда Кучми «Україна» і фонду 
«Коло»). Команда з Харківського на-
ціонального університету місько-
го господарства імені О.М. Бекето-
ва  створила біокерамічні скафолди 
для заміни втрачених частин кіст-
кової тканини. Керівниця проєк-
ту професорка ХНУМГ ім. Бекетова 
Оксана Саввова розповіла, що ска-
фолди мають скорочений термін 
зрощування, а структура та власти-
вості цих матеріалів максимально 
наближені до природної кістки. 

Для налагодження виробництва 
скафолдів команді потрібні три 
мільйони гривень, орієнтовний 
термін окупності — два роки. 

Переможцем номінації «Краща 
бізнес-модель» став проєкт «Рекон-
структивно-відновлювальні тех-
нології в хірургії». Керівник проєк-
ту — завідувач кафедри біобезпеки і 
здоров’я людини Київської політех-

ніки Ігор Худецький. Команда проєк-
ту шукає інвестиції для впроваджен-
ня реконструктивно-відновлюваль-
ної технології для хірургії. Технологія 
містить апаратуру, інструменти для 
малоінвазивних втручань, методи-
ки оперативних втручань, техноло-
гії 3D-друку елементів остеосинтезу, 
імплантів та ендопротезів. 

Титанові протези для 
«сталевих» людей
У рамках роботи секції «Біомедич-
на інженерія та здоров’я людини» 
було презентовано й Центр проте-
зування та реабілітації, який ство-
рюють у Київській політехніці. 

Науковці університету розпові-
ли, що в ЗВО створюють унікаль-
ний вітчизняний колінний про-
тез, розробляють методи, які допо-
можуть не лише «полагодити», а й 
відновити пошкоджені кістки. Ен-
допротез зможе повноцінно замі-
нити колінний суглоб і запобігти 
ампутації, навіть у випадку склад-
ного поранення ніг. Протез виго-
товлятимуть з титану. 

Учасники дискусії «Впроваджен-
ня в Україні сучасних технологій 
протезування та реабілітації лю-

дей, постраждалих під час війни» 
(у якій взяли участь головний інже-
нер компанії з розроблення проте-
зів «Парашар Індастріз» Нагендер 
Парашар, директор центру «Без об-
межень» Андрій Овчаренко, дирек-
торка U+ System Олександра Мос-
тепан, голова Ради Федерації робо-
тодавців України Дмитро Олійник 
та інші) наголошували, що в Украї-
ні є велика необхідність у протезах. 
До кінця 2024 року кількість лю-

дей, які потребуватимуть протезу-
вання, може сягнути ста тисяч. Ку-
пити закордонні протези, які ко-
штують три, п’ять тисяч доларів і 
вище, зможуть не всі. Окрім того, 
після вогнепальних поранень (за 
яких відбувається велика руйна-
ція кістки) складно підібрати стан-
дартний протез, треба створювати 
індивідуальний. Тому Україні по-
трібне власне виробництво сучас-
них, якісних і недорогих протезів.

Головний конструктор україн-
ської компанії «Парашар Індастріз» 
Нагендер Парашар розповів присут-
нім, що підприємство робить сучас-
ні протези колінних суглобів. Якість 
цих суглобів — на рівні німецьких 
і японських. Унікальний «колінний 
вузол» конструктори компанії пла-
нують закінчити найближчими 
днями й до кінця 2023 року нала-
годити його виробництво. «У нас є 
всі українські компоненти для про-
тезів. Окрім куксоприймача», — за-
значив Нагендер Парашар. 

Проректор КПІ імені Ігоря Сікор-
ського Віталій Пасічний запевнив, 
що вчені університету вже визна-
чили розроблення куксоприймача 
першочерговим завданням.

Сучасні протези, як зазначи-
ла очільниця U+ System Олексан-
дра Мостепан, здатні творити дива. 
«Нещодавно ми встановили вій-
ськовому спортивний протез, а че-
рез 10 хвилин він уже міг бігати», — 
розповіла вона. 

До речі, вісім з десяти військо-
вих, які отримали протези у U+ 
System, повернулися в ЗСУ.
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